
گروه اقتصادی -نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک اظهار داشت: نایب 
رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه حدود ١٨۵ هزار مشاور املاک دارای 
پروانه کســب و مجاز در ســطح کشور فعال هســتند ، گفت: اگر این عدد را به 
جمعیت کل کشور تقسیم کنیم به عبارتی به ازای هر ۴۴٠ نفر یک مشاور املاک 
وجود دارد، حال اینکه مگر هر ۴۴٠نفر نیاز به معامله مسکن دارند؟ در واقع در 
ارتباط با مشاوران املاک یک فاجعه در حال رخ دادن است.داود بیگی نژاد با اشاره 
به ضرورت ساماندهی بازار مسکن و کنترل مشاور املاک اظهار داشت: تنها در 
منطقه تهران و منطقه شمیرانات حدود ١٢ هزار واحد صنفی مشاور دارای پروانه 
کســب فعال هستند و با احتساب فعالیت افراد بدون جواز در این حوزه به طور 
قطع حداقل باید ٢٠ الی ٣٠ درصد به این عدد اضافه کنیم. بنابراین کنترل این تعداد 
مشاور املاک غیر قابل انجام است. وی تاکید کرد: اگر به صورت میانگین در هر 
یک از این واحد های صنفی ۵ نفر هم مشغول به کار باشند تنها در ٢٠ منطقه تهران 
همراه با شمیرانات ۶٠ هزار نفر در این مشاوران املاک فعال هستند و این افراد باید 
در سطح شهر برای خود کار ایجاد کنند، در این شرایط به طور قطع بازار مسکن 
دچار خلل می شود چراکه احتمال دارد عده ای از این افراد به ویژه کسانی که فاقد 
پروانه هســتند به صورت سیستمی و پارتیزانی وارد محلات می شوند و قیمت 
محلات را تغییر می دهند. باید دید شهر تهران به این تعداد مشاور املاک نیاز دارد؟ 
نایب رییس اتحادیه مشــاوران املاک با بیان اینکه حدود ١٨۵ هزار مشاور 
املاک دارای پروانه کســب و مجاز در سطح کشور فعال هستند ، گفت: اگر این 
عدد را به جمعیت کل کشور تقسیم کنیم به عبارتی به ازای هر ۴۴٠ نفر یک مشاور 
املاک وجود دارد، حال اینکه مگر هر ۴۴٠نفر نیاز به معامله مســکن دارند؟ در 
واقع در ارتباط با مشــاوران املاک یک فاجعه در حال رخ دادن است. بیگی نژاد 
ادامه داد : یک بســتر رها برای فعالیت مشاوران املاک ایجاد شده و می خواهیم 
افرادی در این بستر رها فعالیت می کنند، تابع قانون هم باشند و تنها راهکار اجرای 
این اقدام این است که ورودی های این شغل کنترل شود. وی درباره ارتقای سواد 
و مدرک تحصیلی مشاوران املاک از سیکل به دیپلم اظهارداشت: حداقل سواد 
برای مشــاوران املاک در حال حاضر دیپلم اســت و قبل از آن تابع از قانون نظام 
صنفی سواد خواندن و نوشتن برای این افراد کفایت می کرد.نایب رییس اتحادیه 
مشاوران املاک با بیان اینکه اگر می خواهیم بازار مسکن را ساماندهی کنیم باید به 
افرادی اجازه ورود به این شغل بدهیم که یک مسیر صحیحی را طی کرده باشند، 
گفت: در حال حاضر اسیر یک تعداد مشاوران املاک هستیم که تعداد عمده آنها 
مشاوران املاک غیر مجاز هستند و البته در مشاوران املاک مجاز هم از این افراد 

وجود دارد به صورت سازمان یافته در حال تخلف هستند.

به ازای هر ۴۴٠ ایرانی یک مشاور 
املاک وجود دارد

معاون وزیر راه و شهرسازی  :

6

گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد با 
تاکید بر اینکه هیچ طرحی برای افزایش 
قیمت بنزین در دولت مطرح نیســت، 
در واکنش بــه ادعای نوبخت، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه دولت روحانی، 
گفت: نیازی به مناظره نیســت و افراد 
باید پاســخگو باشــند که چرا بدهی 
ایجاد کردند.ســید احسان خاندوزی 
در نشســت صمیمی با خبرنگاران به 
مناسبت روز خبرنگار درباره شایعات 
افزایش قیمت نان و بنزین اظهار داشت: 
هیچ طرحی برای افزایش قیمت بنزین 
مطرح نیســت. درباره افزایش قیمت 
نان نیز وزیر کشور توضیحاتی دارد که 
چون در اســتان های مختلف متفاوت 

اســت به زودی اعــلام می کند.وزیر 
اقتصــاد درباره پول های بلوکه شــده 
در چین، گفت: تنها منابع ما در کشور 
چین فقط به عنوان اجرای پروژه های 
فاینانسی اســت که چین در کشور ما 
دارد؛ البته باید گفت این مسیر ورودی 
و خروجی دارد و روزانه این حســاب 
متغیــر اســت و الان اطلاعات دقیقی 
ندارم.خاندوزی درباره لایحه مقابله با 
وصول کالا بیان کرد: متن لایحه به این 
دلیل که برخی دستگاه ها همچون ستاد 

مبارزه با قاچاق کالا و وزارت کشــور 
نکاتی داشــتند که در زمینه گمرک و 
اموال تملیکی اختلاف نظر بود، لایحه 
را در کمیسیون مربوطه نگه داشتند که 
این اختلاف نظر دســتگاه ها برطرف 

شود و به دولت ارسال شود. 
این لایحه دو بخش مهم دارد که 
نیازمند اصــلاح قانون اموال تملیکی 
و گمرکــی اســت تا پــس از اصلاح 
ارائه می شــود.وزیر اقتصــاد درباره 
عدم پرداخت تســهیلات مســکن از 

ســوی بانک ها، گفت: بانک مرکزی 
بــه عنوان نهــاد تنظیم گر تلاش کرده 
ســهم هفت درصدی بخش مسکن 
از کل تســهیلات به بیش از ١۴ درصد 
برســد )دو برابر( افزایش داشته است. 
خاندوزی گفت: در قانون جهش تولید 
مسکن عدد ٢٠ درصد برای پرداخت 
تسهیلات بانک مسکن آمده است، اما 
باز هم به لحــاظ قانونی بانک ها باید 
امسال بیش از سال گذشته تسهیلات 
مســکن اتفاق بیفتد. بانک مرکزی و 

وزیر راه و شهرسازی تمام تلاش خود 
را به کار بستند تا بانک هایی که در زمینه 
اعطای تسهیلات مسکن عقب افتادگی 

داشتند را جبران کنند .
وزیــر اقتصــاد دربــاره فروش 
اوراق مالــی در دولــت ســیزدهم و 
ادعــای محمدباقر نوبخــت، رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه دولت قبل، 
درباره فروش ٣١٣ هزار میلیارد تومان 
اوراق در دولت سیزدهم و درخواست 
مناظره، پاســخ داد: نیــازی به مناظره 

نیســت و افراد باید پاســخگو باشند 
که چرا بدهی ایجاد کردند.خاندوزی 
تاکیــد کرد: بیش از نیمی از کل اوراق 
١۴٠١ تنها بــرای بازپرداخت بدهی 

دولت قبل پرداخت شده است.

گروه اقتصادی - طی روزهای 
گذشــته مطالبی دربــاره امکانپذیر 
شدن رجیستری آیفون ١۴ در سامانه 
همتا منتشــر شــد و ایــن در حالی 
اســت که بارها اعلام شــده در حال 
حاضر تصمیمی مبنی بر رجیستری 
آیفون ١۴ گرفته نشــده و طبق اعلام 
 رسمی مسئولان، این موضوع شایعه 

است.
بــا گذشــت چندین مــاه از 
ممنوعیــت واردات آیفــون ١۴ و 
مبهــم بودن وضعیــت آن، همچنان 
علاقه مندانی هستند که به خرید این 
مدل گوشی تمایل دارند. در ابتدا این 
مدل از آیفون تنها از رویه مســافری 
و یا سوءاســتفاده از این روش وارد 
کشور می شــد تا اینکه سال گذشته 
ممنوعیت آن به صورت رسمی اعلام 

شد.

نکتــه مهمی که وجود دارد این 
است با وجود ممنوعیت واردات این 
نوع گوشــی و از سوی دیگر تمایل 
بــه خرید آن، بــازار کلاهبرداری و 
سوءاســتفاده از ایــن موضــوع هم 
فراهم شــده اســت؛ به گونه ای که 
چندی پیش تبلیغات گســترده ای در  
برخی شبکه های اجتماعی و برخی 
واحدهای صنفی مبنی بر بازگرداندن 
آنتن آیفون ١۴ قاچاق با شگردهایی 
 مانند تغییر ســیم کارت مشــاهده 

شد. 
در ایــن راســتا، ســامانه همتا 
اطلاعیه ای صادر و اعلام کرد با توجه 
به اینکه شــبکه اپراتوری به صورت 
مســتمر در حال پایــش بوده و آنتن 
دســتگاه های قاچــاق از جمله این 
دستگاه ها مسدود می شود، از سوی 
کارشناســان، به مــردم اکیداً توصیه 

می شــود فریب تبلیــغ آنتن موقت 
را نخــورده و از اعتمــاد به این افراد 

خودداری کنند.
در ایــن اطلاعیــه تأکید شــد 
واحدهــای صنفی هم توجه کنند که 
قاچاق کالا جرم اســت و بر اساس 
مــواد ١٨، ١٨ مکرر، ٢۹ و ٣٢ قانون 
مبارزه با قاچــاق کالا و ارز مصوب 
ســوم دی ماه ١٣۹٢ و ماده ٢٠ قانون 
اصلاح قانون مبــارزه با قاچاق کالا 
و ارز مصــوب ٢٠ فروردین ١۴٠١ 
علاوه بر ضبط کالا، مشــمول جزای 
نقــدی، حبس از دو تا پنج ســال و 
شلاق تعزیری حسب مورد خواهد 

بود.
درحــال حاضر هــم چند روز 
گذشته بعضا خبرهایی درباره اینکه 
رجیستری آیفون ١۴ در سامانه همتا 
امکان پذیر شده منتشر شده است اما 

براساس بررســی های انجام شده به 
نظر می رســد این خبر شایعه است 
و تــا به امروز اتفاق تــازه ای درباره 
این گوشــی رخ نــداده و همچنان 
واردات  و  نمی شــود  رجیســتر 
 مســافری و تجــاری آن ممنــوع 

است.
انجمــن  اســت  گفتنــی 
واردکنندگان موبایــل چندی پیش 
طــی نامه ای پیشــنهاداتی در حوزه 
اصلاحات برخــی مقررات واردات 
موبایل به معاون اول رئیس جمهوری 
ارائــه کرد و با اشــاره به ممنوعیت 
واردات آیفون ١۴ از ســال گذشته، 
گفته که تخمین زده شده تاکنون ١٢٠ 
هزار آیفون ١۴ به ارزش بیش از ١۵٠ 
میلیــون دلار به طور غیرقانونی وارد 

کشور شده است.  
همچنین انجمن موبایل هشدار 

داده که اگر استفاده از این روش های 
جدیــد به صرفه اقتصادی برای همه 
گوشی های پرمصرف و ارزان قیمت 
برسد، عملا طرح رجیستری کارایی 
خود را از دست خواهد داد و قاچاق 
مســافری بــازار را خواهد گرفت. 

بنابراین با توجه به شــرایط موجود 
برای این گوشی مســئولان توصیه 
می کننــد بــه دلیل اینکــه این مدل 
گوشــی در ایران سرویسی دریافت 
نمی کند از این رو مردم باید از خرید 

آن اجتناب کنند.

وزیر اقتصاد:

دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد

آغاز رجیستری آیفون ۱۴؛ از شایعه تا واقعیت

 

اقتصادی

گروه اقتصــادی- محمدرضا 
فرزین در نشســت خبــری عملکرد 
اقتصادی دولت سیزدهم با بیان اینکه 
وظیفه بانک مرکزی تنظیم نظام پولی 
و اعتباری و ارزی کشور است، اظهار 
داشــت: ناترازی ها در ۵ سال گذشته 
آسیب جدی به اقتصاد زده و ضرورت 
بــه اصلاحــات در این نظــام دیده 
می شــود. وی ادامه داد : متوسط نرخ 
رشد نقدینگی در سال های ۹٧ تا ١۴٠١ 
تقریبا ٣٣ درصد، متوسط نرخ تورم ۴٢ 
درصد، نرخ تورم ســالانه ۶١ درصد 

و متوسط رشــد نرخ تولید ناخالص 
داخلی در ایــن دوره ١.٧ درصد بوده 

است.
فرزین از برگزاری مجمع انحلال 
سه موسسه اعتباری تا مهر ماه خبر داد 
و گفت : یکی از این ســه موسســه از 
سال های گذشته هیچ مجمعی برگزار 
نکرده امــا به طور کلی مجمع انحلال 
این موسســه های اعتبــاری تا مهرماه 

برگزار خواهد شد.
رییــس کل بانــک مرکــزی با 
بیان اینکه در بحــث مذاکرات ارزی 
با کشــورها خبرهای خوبــی در راه 
اســت، تاکید کرد: دیپلماسی ارزی را 

با کشــورها دنبال می کنیم و مذاکراتی 
در حال انجام است. زمانی که مذاکره 
جواب ندهد از کشــورها شــکایت 
می کنیم اما در این باره خبرهای خوبی 
در راه است که آثار آن در بازار مشاهده 

خواهد شد.
وی از راه اندازی ریال آفشــور 
با کشــورهای طرف معامله خبر داد و 
گفت: با کشورهای در حال معامله به 
دنبال راه اندازی ریال آفشــور هستیم 
چراکه بانک مرکزی مرزبان ریال است 
و نــه دلار، از ایــن رو به دنبال تقویت 

ریال هستیم.
فرزیــن ادامــه داد: همچنیــن 

صندوق تثبیت راه اندازی خواهد شد 
تا بتوانیم با تکانه های ارزی مقابله کنیم.

رییس کل بانک مرکزی با اشاره 
به ایجاد فضای بی اعتمادی در اقتصاد 

کشور دیده در پی شوک های اقتصادی 
گفت: برای بهبود شرایط محورهایی 
را در نظر گرفتیم که از جمله آن کنترل 
رشــد نقدینگی، مدیریت بــازار ارز، 

تنظیم گری و حکمرانی بانک مرکزی 
در ارز و ریــال و مدیریــت انتظارات 

است.
وی بــا بیان اینکــه بحث قوانین 

اولیــن موضوع در اصلاحات اســت 
هــر چند اختلافاتــی در دیدگاه  ها در 
دستگاه های مختلف دولت و مجلس 
وجود داشــت اما در این باره به توافق 
رســیدیم، ادامه داد: در قانون پولی و 
بانکی مصوب ســال ۵٧ قواعد فیصله 
تدوین نشــده، مقررات جامع و مانع 
نیست و استقلال بانک مرکزی در این 

قانون دیده نشده است.
فرزیــن ادامــه داد: در قانــون 
بانکداری اصلاحاتی در دســتور کار 
قــرار دارد و در مجلس هم در این باره 
جلساتی داشتیم و به تفاهم رسیده ایم 
و نقشــه راه جدیدی را برای مدیریت 

پولی و ارزی دیده خواهد شد.
وی با بیان اینکه از دیگر سیاست ها 
و برنامه های بانک مرکزی کاهش نرخ 
تورم اســت، گفت: تمرکــز بر روی 
کاهش ناترازی ها بــوده از این رو در 
حوزه سیاست های پولی در خصوص 
نقدینگی تصمیم جدی کردیم . تاکید 
دارم که عامل تورم در بلند مدت رشد 
نقدینگی است که از مهمترین وظایف 
بانک مرکزی  کنترل نقدینگی است که 
ابزارهای آن را در هم در اختیار داریم.

رییس کل بانــک مرکزی با بیان 
اینکه در اوج تحریم ها حجم تجارت 

کشــور به بیــش از ٢٠٠ میلیارد دلار 
رســیده، گفت: برای اولین بار میزان 
صــادرات غیرنفتی به ۴۴ میلیارد دلار 
رســیده و صادرات بیش از ٢٢ میلیارد 

دلار بیشتر از واردات است.
نرخ رشد تورم ماهانه کالا 

به صفر درصد رسید
وی بــا بیان اینکه در ســال ۹۹ 
رشد ۴٠.۶ درصد در نقدینگی کشور 
داشتیم، گفت: در سال گذشته این نرخ 
به٣١.۵ درصد کاهش پیدا کرد که این 
نرخ در تیرماه امســال به ٢۶ رســید و 
برنامه ریزی ما برای ســال جاری ٢۵ 

برسد.
رییــس کل بانــک مرکــزی با 
اشــاره به کاهش نرخ تورم تاکید کرد: 
شاخص تورم تولیدکننده نقطه به نقطه 
در اردیبهشت ١٠٣ درصد بوده که در 
تیرماه امسال به ٣٢ درصد کاهش یافته 
اســت، همچنین  تورم نقطه به نقطه، 
حدود ١۵ درصد از ابتدای ســال تا به 
حال کاهش یافته و  نرخ رشــد تورم 
ماهانه کالا در ماه گذشته به صفر درصد 

رسید.
وی ادامه داد: همچنین نرخ رشد 
نقدینگی در ســه ماه اول امســال ۹.٣ 

درصد بوده است.

رییس کل بانک مرکزی در نشست خبری مطرح کرد:

برگزاری مجمع انحلال سه 
موسسه اعتباری تا مهر ماه

رییس کل بانک مرکزی از برگزاری مجمع انحلال سه موسسه اعتباری تا مهر ماه خبر داد و گفت: یکی از این سه 
موسسه از سال های گذشته هیچ مجمعی برگزار نکرده اما به طور کلی مجمع انحلال این موسسه های اعتباری تا مهرماه 

برگزار خواهد شد.

گروه اقتصادی - ظاهرا لایحه 
جلوگیری از رســوب کالا دو بار در 
دولت تصویب شده اما هنوز به مجلس 

ارسال نشده است.
با وجود اینکه سخنگوی دولت 
در ســال گذشــته از تصویب لایحه 
پیشگیری از رسوب کالا در گمرکات 
در هیئــت وزیران خبــر داده بود اما 
بررسی ها نشــان می دهد این لایحه 
مجدداً در اردیبهشت ماه سال جاری با 
همان شــکل و شمایل مورد تصویب 
قرار گرفته اما همچنان به مجلس ارسال 

نشده است.
علی بهادری جهرمی، سخنگوی 
دولــت در دی ماه ســال گذشــته از 
تصویب لایحه »پیشگیری از رسوب 
کالاهــا در مبادی ورودی کشــور و 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی« در هیئــت وزیران خبر داد. 
طبق اطلاعات اندکی که در رسانه های 
دولتی منتشــر شده اســت، هدف از 

تصویب این لایحه، انضباط بخشی به 
فرآیند تجاری و مدیریت واردات کالا 
به کشــور، عنوان شده که قرار است از 
طریــق راهکارهایی همچون »الزام به 
ثبت ســفارش / ثبت آماری« و »کنترل 
ثبت سفارشــات کالاهای وارداتی بر 
اساس منابع ارزی کشور« محقق شود.

با این وجود، پیگیری ها نشــان 
می دهد که این لایحه علیرغم تصویب 
در هیئت دولت در دی ماه سال گذشته، 
تقریباً بدون تغییر و با همان شــکل و 
شــمایل در جلسه بیســت و چهارم 
اردیبهشــت ماه ســال جاری هیئت 
وزیــران نیز به طــور مجدد تصویب 
شــده است که این بار اخبار مربوط به 
آن در هیچ یک از رسانه ها منتشر نشد. 
بــه عبارت دیگر یک لایحه در فاصله 
کمتر از ۵ ماه به تصویب هیئت وزیران 
رسیده است اما تاکنون جهت بررسی 

توسط نمایندگان مجلس، به مجلس 
شــورای اسلامی ارسال نشده است و 
نماینــدگان نیز به طور کلی در جریان 

این لایحه قرار ندارند.
آیا تصویب لایحه رسوب 

کالا فقط خبردرمانی بود!؟
نکته جالب توجه این است که در 
هر دو بار تصویب لایحه پیشگیری از 
رسوب کالا در هیئت وزیران، )هم در 
دی ماه سال گذشته و هم در اردیبهشت 
سال جاری(، تهیه متن نهایی لایحه به 
کارگروهی متشکل از وزارتخانه های 
اقتصــاد، راه و شهرســازی، صمت، 
معاونت حقوقی و بانک مرکزی محول 

شده است.
سید احســان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد در خصوص آخرین وضعیت 
لایحه پیشــگیری از رســوب کالا در 
مبــادی ورودی کشــور می گوید: »با 

توجــه به اینکه نقدهــای مختلفی از 
سوی اعضای هیئت دولت مطرح شد؛ 
این لایحه به منظور بررسی مجدد، به 
کارگروه تخصصی ارجاع شــد اما به 
جهت اینکه در چهارماهه ابتدایی سال، 
بیشتر مصوبات هیئت دولت متمرکز 
بر آئین نامه های اجرایی قانون بودجه 
اســت، پیش بینی می شــود به زودی 
این لایحه مجدداً در دستورکار هیئت 

وزیران مورد بررسی قرار گیرد.«
با این حال، با وجود اینکه تقریباً 
نیمی از سال سپری شده است، همچنان 
لایحه پیشــگیری از رســوب کالا در 
بلاتکلیفی به ســر می  برد. موضوعی 
که از دو جنبه مورد انتقاد اســت، اول 
اینکه چرا فرآیند تصویب یک لایحه 
در هیئــت وزیران باید اینقدر طولانی 
شــود تا جاییکه یک مصوبه تقریباً با 
همان سر و شــکل و در فاصله ۴ ماه، 

دو بار تصویب شــده و مجدداً اصلاح 
آن به کارگروه تخصصی ارجاع شود. 
ثانیاً این نوع اطلاع رسانی در خصوص 
تصویب یــک لایحه )کــه در واقع 
تصویب نشده( شــائبه رویکرد خبر 
درمانی توسط دولت را به اذهان متبادر 
می کند چراکه پیش از نهایی شدن یک 
تصمیم نسبت به اطلاع رسانی آن اقدام 
کرده و موجب سرگردانی رسانه ها و 

افکار عمومی شده است.
مجلس: دولت در ارائه لایحه 

رسوب تعلل کند، طرح می دهیم
ایــن در حالی اســت که چندی 
پیش و پس از بازدید ســرزده رئیس 
قوه قضائیه از رســوب برخی کالاها 
در بنادر استان مازندران، محمد مخبر، 
معاون اول رئیس جمهور، وزیر اقتصاد 
را مکلف کرد ظرف یک ماه، مشکلات 
و نارســایی های موجود در گمرکات 

را حل و فصــل کند. موضوعی که به 
نظر می رسد بیش از هر چیز، به قوانین 
بازدارنــده و دارای ضمانت اجرایی 
قوی احتیاج داشــته باشــد که هیئت 
دولــت نیز پیش از این به ضرورت آن 

پی برده است!
بلاتکلیفی رســیدگی به معضل 
رسوب کالا در هیئت دولت، اعتراض 
برخــی نمایندگان مجلــس را در پی 
داشته است. علی خضریان، سخنگوی 
کمیســیون اصل ۹٠ می گوید: »دولت 
اعلام کــرده قصد ارائه لایحه ای برای 
پیشــگیری و مقابله با رسوب کالاها 
در مبادی ورودی کشــور دارد که این 
موضوع همچنان انجام نشده است، اما 
آنچه که مشخص است باید سازوکاری 
اعمال شود تا هر کالایی که بدون ثبت 
ســفارش وارد کشور می شود، از ابتدا 
تخلیه نشــود و یا کالاهایی که اعلامیه 

تأمین ارز آن در سامانه جامع تجارت 
وجــود ندارد، در گمــرکات متروکه 
نشود تا موجبات سوءاستفاده در آینده 

پیش نیاید.«
همچنیــن، عــزت الله اکبــری 
تالارپشــتی، رئیس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شــورای اسلامی در 
ایــن خصوص می گویــد: »در حوزه 
رسوب کالا، لایحه ای در صحن علنی 
مجلس و یا حتی کمیســیون صنایع 
و معادن مطرح نشــده اســت. این در 
حالی اســت که، در طرح الزام دولت 
به اجرای دیپلماسی اقتصادی، به این 
نکته به طور ویژه تاکید شــده که هیچ 
کالایی چه در فرایند واردات و چه در 
مراحل صادرات، نباید بیش از یک الی 
دو ماه در گمرکات کشور معطل شود؛ 
اگــر دولت به هر دلیلی برای مقابله با 
رسوب کالا در گمرکات لایحه ای ارائه 

ندهد و یا این که نداشته باشد، مجلس 
این آمادگی را دارد که برای ساماندهی 
گمرکات و حل معضل رســوب کالا، 
طرحــی را تدویــن و آن را تبدیل به 

قانون کند.«
طبق گزارش مرکز پژوهش های 
مجلــس شــورای اســلامی، دپوی 
نهاده هــای دامی )دانه جو، دانه ذرت، 
کنجاله ســویا و دانه های روغنی( در 
بنــدر امام خمینــی )ره( از دی ١۴٠٠ 
تــا دی ماه ١۴٠١، بیــش از ۴٢ درصد 
افزایش داشــته و به رقم کم سابقه ٢.٧ 
میلیون تن رسید. گفتنی است معضل 
رســوب کالا در بنادر کشــور باعث 
شــده برخی از بخش هــای تولیدی 
نظیر مرغداران گوشــتی کشور از نظر 
دسترسی به نهاده های دامی در مضیقه 
جدی قرار گرفته و بدین ترتیب ردپای 
معضل رسوب کالا در نوسانات قیمتی 
کالاهای اساسی نظیر گوشت و مرغ نیز 

دیده می شود.

گروه اقتصــادی - معاون وزیر 
راه و شهرسازی اظهار داشت: آخرین 
مدیرعامــل راه آهن دولت قبل مدرک 
تحصیلی آبیاری و زهکشی داشت و 
با این مــدرک تحصیلی مدیریت راه 
آهــن را به عهده گرفته و راه آهن را به 

زه کشیده بود.
میعاد صالحی، مدیرعامل شرکت 
راه آهن در نشست خبری در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه آیا تمام مشکلات 
راه آهــن به دولت قبل برمی گردد و در 
این صورت راه آهن دولت یازدهم هم 
می توانست تمام مشکلات را متوجه 
دولــت نهم و دهم و دولت های قبل تر 
مرتبــط کند و اینکه میــزان پرداخت 
ســازمان برنامه در دولت سیزدهم به 

شــرکت راه آهن تا به امــروز چقدر 
بوده اســت، اظهار داشت: نمی گویم 
تمام مشــکلات متوجــه دولت قبل 
می شــود و بنده وارث نقاط ضعف و 
قوت دولت های قبل در شــرکت راه 
آهن هســتم اما باید بگویم که آخرین 
مدیرعامل راه آهن دولت قبل با مدرک 
تحصیلی آبیاری و زهکشی داشت و با 
این مدرک تحصیلی مدیریت راه آهن 
راه به عهده گرفته بود و راه آهن را به زه 

کشیده بود. 
وی با بیان اینکه نمی دانم چگونه 
با این مدرک تحصیلی این پســت را 
پذیرفــت، گفت: این دولت ماخوذ به 
حیا است این موضوعات را نمی گوید 
و بسیار شفاف می گویم که در حیرت 

هستم آن فرد چگونه با مدرک تحصیلی 
زه کشی این مسئولیت را پذیرفت. 

صالحــی مدعی شــد: زمانی به 
وزارت راه و شهرســازی دعــوت 
شدم مرحوم قاسمی ریاست چندین 
حوزه پرپول را به بنده پیشــنهاد داد که 
بسیاری ها به این پست ها مایل بودند اما 
مــن راه آهن را انتخاب کردم و مرحوم 
به بنده گفــت که این حوزه زیان دهی 
اســت اما مــن با اطــلاع از وضعیت 
شرکت راه آهن را انتخاب کردم و این 
مسئولیت را پذیرفتم. معاون وزیر راه 

و شهرسازی با بیان اینکه در هفته اول 
در حضــورم در راه آهن پیگیر تامین 
مالــی از طریق ســازمان برنامه بودم، 
اظهار داشــت: زمانیکه قصد ارســال 
نامه به سازمان برنامه را داشتم جویای 
نامه های قبلی بود اما همکاران گفتند 
که در بیش از دو ســال گذشــته هیچ 
نامه ای به سازمان برنامه برای دستیابی 
به مطالبات نداده ایم اما به محض ورود 
به شــرکت راه آهن هر ماه یک نامه به 
سازمان برنامه ارسال کردم. به طوریکه 
در ٢٢ ماهه گذشته ٢٢ نامه به سازمان 

برنامه ارسال کردم.
وی در پاســخ به سوال دیگر که 
خروجی این نامه نگاری ها با سازمان 
برنامــه چه بــوده  اســت، گفت: اگر 
پیگیر های ما  نبود و همان روال تامین 
مالی ســال ١۴٠٠ ادامه پیدا می کرد، در 
ســال ١۴٠٠  شــرکت راه آهن منحل 
می شــد. با وضعیت موجــود انتظار 
داشــتیم که بودجه راه آهــن تا ۶٠٠ 
درصد افزایش پیدا کند اما با تلاش های 
شــرکت راه آهن این بودجه را حداقل 

تا کمتر از ١٠٠ درصد افزایش دادیم.

صالحی گفت: در همین شرایط 
در حالــی که تخصیص هــا در تمام 
بخش هــا کمتر از ۵٠ درصد بود در راه 
آهــن در بخش خط ١٣٠ درصد و در 

بخش واگن به ٢٣٠ درصد رسیدیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی با 
اشــاره به عملکرد شرکت رجا تاکید 
کرد: با خصوصی سازی مخالف نیستم 
اما با خصوصی سازی درست موافقم. 
شرکت رجا در دو بلا گرفتار شد اولین 
آســیب این بود کــه در رجا به جای 
خصوصی ســازی، اختصاصی سازی 

آسیب دوم این بود که خصولتی سازی 
رجا بود. وی افزود: یکی از گرفتارهای 
مــا در قطارهــای حومــه ای همین 
نادرست  پیامدهای خصوصی سازی 
رجا در دولت های گذشته است. روزی 
که رجا واگذار شــد مــن آنجا بودم و 
تامین اجتماعی تا مدت ها رجا را گردن 
نمی گرفــت و در نهایت به اجبار آن را 
پذیرفت . به مجموعه مورد نظر اعلام 
کردیم که اگر به دنیال ادامه فعالیت رجا 
هستید، به این شرکت نقدینگی تزریق 
کنید یا اگر قصــد تزریق نقدینگی را 

ندارید این شرکت را واگذار کنید.
وی بــا بیــان اینکــه اگــر رجا 
اولویت صدم تامین اجتماعی نیست 
اولویــت اول راه آهن اســت، گفت: 

بحث واگذاری نادرست تنها به بحث 
رجا محدود نمی شــود و با واگذاری 
نادرست تراورس و ٧ هزار نفر کارکنان 
آن را به خاک ســیاه کشیدند و تبعات 

منفی آن هنوز هم باقی است.
وی ادامه داد: یکی از مشــکلات 
این واگذاری نادرســت، گرفتاری در 
قطارهای حومه ای است که ریل باس 
ایریکو هم به شدت تضعیف شده است 
و ما بابت مشکلات قطارهای حومه ای 
١٧٠ میلیارد تومان زیان به رجا پرداخت 
کردیبم در حالی که همین شرکت هزار 
میلیارد تومان به راه آهن بدهکار است و 
سازمان برنامه تنها برای زیان این حوزه 
٢ هزار میلیــارد تومان باید به راه آهن 

پرداخت کند.

سرنوشت لایحه ای که تصویب شد اما در راه مجلس »رسوب« کرد!

تمرکــز بر روی کاهــش ناترازی ها بوده از این رو در حوزه سیاســت های پولی در خصوص 
نقدینگی تصمیم جدی کردیم . تاکید دارم که عامل تورم در بلند مدت رشــد نقدینگی است که از 
مهمترین وظایف بانک مرکزی  کنترل نقدینگی اســت که ابزارهای آن را در هم در اختیار داریم.
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